



السامرية نموذج للنمو

- ❖ النمو في المسيحية من شقين: نمو في المعرفة ونمو في النعمة. والمرأة السامرية كانت في يوم واحد تنمو في الإتجاهين معاً. نمو في النعمة أنها بدأت بالتوبة ثم دخلت إلي الشيع ثم وصلت إلي الخدمة.
- ❖ درجة التوبة: فعندما تحدث معها الرب يسوع وقال لها "كان لك خمسة أزواج والذي معك الآن ليس هو زوجك" (يو 4 : 18) قالت له "أري أنك نبي" (يو 4 : 19). ليس فقط أنها قالت ذلك ولكن إعترفت بالحقيقة. هي بالفعل لم تذكر أي كلام بفمها لكن إعترافها أنه نبي وأن كلامه صحيح نوع من التوبة، فالتوبة والإعتراف والإسحاق أول درجة في حياة النمو في النعمة.
- ❖ الدرجة الثانية في سلم النمو "الشبع": جلستها مع الرب يسوع جعلتها تعرف سكة الماء الحي وجعلتها تعرف أنه هو طريق الشيع فبدأت تأخذ من هذا الماء الحي. في البداية تصورت أن الماء الحي هو الذي تأخذه من البئر ولكن بعد ذلك عرفت أنه من عمل السيد المسيح في حياتها/ عرفت أن المسيح نفسه هو ماء الحياة وخيز الحياة. فبعد أن عرفت المسيح المتوب عرفت المسيح المشيع.
- ❖ الدرجة الثالثة درجة الخدمة: فصارت تخدم من تلقاء نفسها فلم يقل لها المسيح إذهبي بشري للناس لكنها تركت الجرة (وهنا الجرة تشير إلي الإهتمامات العالمية) وراحت تبشر وتقول "هلموا أنظروا إنساناً قال لي كل ما فعلت أعل هذا هو المسيح" (يو 4 : 29) فصعدت السامرية ثلاث درجات يجب أن يصعدهم كل مسيحي (التوبة - الشبع - الخدمة).
- ❖ نأتي إلي النمو في المعرفة أيضاً نجد السامرية سارت في ثلاث مراحل.
- ❖ مرحلة المسيح الإنسان: تحدثت السامرية مع الرب علي أنه إنسان "أنت يهودي وأنا سامرية" في نظرها مجرد إنسان.
- ❖ مرحلة المسيح النبي: بعد أن كشف الرب لها معرفته بحالها قالت "أري أنك نبي" صعد من مستوي الإنسان إلي مستوي النبي في نظرها.
- ❖ مرحلة المسيح المخلص: بعد حوار عميق مع الرب ودروس روحية لمست قلبها "قالت له المرأة أنا أعلم أن مسيا الذي يقال له المسيح يأتي فمتي جاء ذاك يخبرنا بكل شيء قال لها يسوع أنا الذي أكلمك هو" (يو 4 : 25 ، 26). جعلها تشعر أنها لا تتكلم مع مجرد إنسان أو نبي بل مع المسيا المخلص فحوار الرب هو الذي نمي المعرفة عند السامرية.
- ❖ فالإنسان الذي يقترب من شخص المسيح أكثر وتكون له شركة معه هو الذي ينمو في النعمة وفي المعرفة ويستنير في الداخل بالمسيح وفي الخارج تكون له صورة المسيح الحلوة.

The Samaritan woman an example of growth

- ❖ Growth in Christianity consists of two parts: growth in knowledge and growth in grace. The Samaritan woman was growing in both sides in one day. Growth in grace when she begun by repentance then entered into fullness then reached to the service.
- ❖ The repentance degree: when the Lord Jesus spoke to her and told her "for you have had five husbands, and the one whom you now have is not your husband" (John 4 : 18) she said "I perceive that You are a prophet" (John 4 : 19). Not only has she said that, but she also confessed the truth. She did not really mention anything loudly but her witness that He is a prophet and that what He said is true is a kind of repentance for repentance, confession and lowliness are the first step in the life of growth in grace.
- ❖ The second step towards growth is fullness: Her meeting with the Lord Jesus showed her the way to the living water and led her to know that He is the way to fullness so, she begun taking from that living water. In the beginning, she imagined that the living water was what we take from the well but, she knew afterwards that it was the result of the work of the Lord Jesus Christ in her life. She knew that Christ Himself is the water of life and bread of life. She knew at first the Christ Who led her to repentance then she knew the Christ Who satisfies.
- ❖ The third step is service: she turned to the service without being told to. The Lord did not tell her to go and preach people but she left the jar (which means here the cares of the world) and she went preaching and saying "Come, see a Man who told me all things that I ever did. Could this be the Christ?" (John 4 : 29). The Samaritan woman went up three steps that every Christian have to (repentance, fullness and service).
- ❖ We come to the growth in knowledge where we find also that the Samaritan woman has undergone three stages:
- ❖ The stage of Christ as human: the Samaritan woman spoke with the Lord as a human "You, being a Jew, ask a drink from me, a Samaritan woman", in her own eyes He was just a human.
- ❖ The stage of Christ as a prophet: after the Lord had revealed to her what He knew about her she said "I perceive that You are a prophet"; He turned in her eyes from the human level to the prophet's level.
- ❖ The stage of Christ the Saviour: after a profound conversation with the Lord and spiritual lessons that touched her heart "I know that Messiah is coming" (who is called Christ). "When He comes, He will tell us all things Jesus said to her, "I who speak to you am He." (John 4 : 25 – 26). He gave her the feeling that she was not talking to a normal man or a prophet but with the Saving Messiah, the Lord's words had increased the Samaritan woman's knowledge.
- ❖ The person who comes closer to Christ and has a fellowship with Him is growing in grace and knowledge. He becomes by the Lord Christ radiant from inside and acquires His sweet image from outside.

Church News and Schedule by telephone: 514- 274-1589

website www.stmarkmontreal.ca email:

mark@saintmarkmontreal.ca

For visitation, please contact any of the fathers and leave a message

Fr. Pishoy Saad: 514-274-6119 fr_pishoy@hotmail.com

Fr. Mikhail Aziz: 514-278-3859 frmikhail@copticmail.com

Service schedule

مواعيد الخدمة

+ Holy Liturgy	Mon 10½ - 1	PM	+ القداس الإلهي
+ St. John the beloved meeting	Mon 1	PM	+ إجتماع أسرة ماريوحنا الحبيب
+ Holy Liturgy	Tue 10½ - 1	PM	+ القداس الإلهي
+ Confessions	Tue 4 - 7½	PM	+ إعترافات
+ Holy Liturgy	Wed 4½ - 7	PM	+ القداس الإلهي
+ Holy Liturgy	Thu 10½ - 1	PM	+ القداس الإلهي
+ St. Monica and St. Augustine group meeting	Thu 8 - 9	PM	+ إجتماع أسرة القديسة مونيكا والقديس أغسطينوس
+ Holy Liturgy	Fri 4½ - 7	PM	+ القداس الإلهي
+ Friday Youth Meeting	Fri 8 - 9½	PM	+ إجتماع الشباب
+ Vespers/ Bible Study/ Praises	Sat 7½ - 11	PM	+ عشية - درس كتاب - تسبحة
+ Holy Liturgy	Sun 8½ - 11½	AM	+ القداس الإلهي
+ Sunday School	Sun 12 - 1½	PM	+ مدارس الأحد
+ Meeting of the Eritrean brethren	Sun 1 - 2	PM	+ إجتماع الأخوة الإرتريين
+ Hymns Meeting	Sun 1½ - 2	PM	+ درس ألحان
+ Servants Meeting	Sun 2 - 3	PM	+ إجتماع الخدام

أخبار الكنيسة

1. يوافق يوم الأربعاء القادم تذكار مرور أربعين سنة علي ظهور السيدة العذراء بالزيتون 1968 وتحتفل الكنيسة بهذه المناسبة في قداسات هذا الأسبوع كله.
2. دراسة الكتاب المقدس بعد عشية السبت المقبل سوف تكون من إنجيل معلمنا متي عن "العالم وقت مجيء المسيح".
3. يعقد مؤتمر الفتيان من 21 - 23 يونيو والحجز يبدأ بعد عيد القيامة.
4. إجتماع أسرة ماريوحنا الحبيب الثلاثاء القادم بعد القداس.
5. تقوم الكنيسة بتنظيم معسكر صيفي لأطفال المرحلة الابتدائية (6 - 12 سنة)، لتسجيل الأسماء الإتصال بنيفين أسعد (514 - 583 62 43).

معمودية مقدسة

تهنيء الكنيسة أحبائها إميل سدراك وزوجته أميرة بمعمودية الإبن المبارك مايكل بارك الله في نموه ونشأته

مشاركة

تشارك الكنيسة أسرة المرحومة عابدة غبريال جرجس مشاعرها وتطلب لها نياحاً في أحضان القديسين - وهي والدة عاطف فرج وزوجته سونيا وجدة كل من شيري وناردين.

CHURCH NEWS

1. Next Wednesday will be the celebration of fortieth anniversary of the Appearance of the Virgin Saint Mary in Zeitoun on 1968, and the church will celebrate this occasion during this week's Holy Liturgies.
2. Next Saturday's Bible Study will be from the book of our teacher Saint Matthew about "the world at the time of Christ".
3. The Junior Youth Convention (JYC) will be from 21 - 23 June and reservation will start after the feast of Resurrection.
4. The Church is organizing a summer camp for the children of the primary stage (6 - 12 years old). For reservation please call Nevine Assaad (514 - 583 62 43).

Blessed Baptism

The Church congratulates her beloved Emil Sedrak and his wife Amira for the baptism of the blessed son Michael.
May God bless his upbringing and growth.

Condolences

The church shares the family of the departed Aida Ghobrial Guirguis their feelings and asks that her soul be reposed in the bosom of the saints. She is the mother of Atef Farag husband of Sonia and grandmother of Sheri and Nardine.